

## Criminalidad y grupos armados en la Amazonia Internacional y Legal

2021. április 17., szombat 15:00 (15 perc)

Criminality and armed groups in the International and Legal Amazonia

Keywords: Crime; Transnational crimes; Defending; Homicide and Security.

The legal Amazon faces the impact of the transnational illicit, in addition to the unbridled greed for mineral resources, which extends from the Arcominero in Venezuela to the north of Brazil, aggravating problems of environmental impacts and border security, due to the groups of the Forces Armies that protect mineral explorers. In Venezuela Megabandas joined the political summit that controls the extraction of gold, as well as members of the Armed Forces of Colombia (FARC) and armed military groups that represent institutionalized violence, placing Venezuela in second place for homicide in the year 2020, among the countries of South America with a rate of 45.6 per 100,000 inhabitants. For its part, Brazil reached ninth place, with 19.3 per 100,000 inhabitants. Thus, violent deaths in the North and Northeast increased due to the confrontations between the Comando Vermelho and Família do Norte factions, against the largest group, the First Capital Command (PCC), which has more and more Venezuelan members, modifying the modus criminal operandi on the Brazil / Venezuela border. Therefore, the Border Security and Defense Plans are essential for the country due to the articulation of criminality.

### Abstract in Spanish or Hungarian (Presentation Language)

Criminalidad y grupos armados en la Amazonia Internacional y Legal

Palabras clave: Crimen; Crímenes transnacionales; Defensa; Homicidio y Seguridad.

La Amazonia legal enfrenta el impacto del ilícito transnacional, además de la codicia desenfrenada por los recursos minerales, que se extiende desde lo Arcominero en Venezuela hasta el norte de Brasil, agravando problemas de impactos ambientales y seguridad fronteriza, debido a los grupos de las Fuerzas Armadas que protegen los exploradores minerales. En Venezuela Megabandas se sumaron a la cumbre política que controla la extracción de oro, así como miembros de las Fuerzas Armadas de Colombia (FARC) y grupos militares armados que representan la violencia institucionalizada, colocando a Venezuela en el segundo lugar por homicidio en el año 2020, entre los países de América del Sur con una tasa de 45,6 por 100 mil habitantes. Por su parte, Brasil alcanzó el noveno lugar, con 19,3 por cada 100.000 habitantes. Así, las muertes violentas en el Norte y Nordeste aumentaron debido a los enfrentamientos entre las facciones Comando Vermelho y Família do Norte, contra el grupo más numeroso, el Primer Comando Capital (PCC), que cada vez tiene más integrantes venezolanos, modificando el modus operandi delictivo en la frontera Brasil / Venezuela. Por tanto, los Planes de Seguridad y Defensa Fronteriza son indispensables para el país por la articulación de la criminalidad.

**Elsődleges szerző:** COSTA GUERREIRO, KETIANE (RAIMUNDO JOSE GUERREIRO E ODECIR DA COSTA GUERREIRO)

**Előadó:** COSTA GUERREIRO, KETIANE (RAIMUNDO JOSE GUERREIRO E ODECIR DA COSTA GUERREIRO)

**Munkamenet meghatározása:** Spanish 2 - Security Challenges and International Relations